
Pentru a putea oferi 
asistență umanitară, filiala 
Teleorman a Crucii Roșii 
are nevoie de voluntari 
inimoși, dar și de sprijin 
logistic și financiar.

La acțiunea umanitară 
d e  l a  M ă n ă s t i r e a  
Pantocrator,  spr i j inu l  
logistic a venit din partea 
Crucii Roșii Române prin 
punerea la dispoziție a 
Bucătăriei mobile, cu 
ajutorul căreia s-a pregătit 
rapid și în condiții de 
siguranță alimentară ceaiul 
cald pentru cei care au avut 
nevoie să se încălzească.

Cortul pus la dispoziția 
oamenilor care au avut 
nevoie să se încălzească a 
fost achiziționat anul trecut 
de către filiala Teleorman 
de Cruce Roșie cu sprijinul 
Cons i l i u l u i  Jude țean  
Teleorman, pentru a putea 
veni mai eficient în sprijinul 
populației teleormănene și 
nu numai,  în si tuaț i i  
umanitare și situații de 
urgență.

Filiala Teleorman a 
Crucii Roșii are nevoie de 
sprijinul tuturor acestora, 
dar și a voluntarilor, pentru 
a putea continua să fie mai 
aproape de cei aflați în 
nevoie,  indi ferent de 
situație.

Cornelia RĂDULESCU

Rezultatele foarte bune 
ob ț inu te  în  sezonu l  
competițional 2023 de 
motoc ic l is tu l  Șerban 
Slăbescu, legitimat la 
CSM Alexandria, au impus 
invitarea și prezența 
acestuia trei gale de final 
de an.

A s t f e l ,  Ș e r b a n  
S l ă b e s c u  a  f o s t  
nominalizat între cei mai 
buni sportivi ai anului la 
galele organizate de 
Federația Română de Motociclism, Federația Bulgară de Motociclism și Federația 
Bulgară de Automobilism.

Felicitări și mult succes în continuare!
Cornelia RĂDULESCU

Sâmbătă 23 decembrie a.c. 
traficul a fost blocat pe mai multe 
a r t e re  r u t i e re  d i n  j ude ț  
Teleorman cauzat de vântul 
puternic care a doborât mai mulți 
copaci în diferite zone ale 
județului, aceștia căzând pe 
partea carosabilă sau locuințe, 
transmite ISU Teleorman. 

E fec te l e  nega t i ve  a l e  
acestuia au apărut în decurs de 2 
ore și 15 minute. La ora 13,45 o 
parte din  acoperiș a fost 
desprins de pe o casă de locuit în 
orașul Videle, iar la ora 15,00 un 
stâlp din lemn a fost trântit pe carosabil, pe DN 65, în localitatea Voievoda. 

(Continuare  în  pagina  2)

Un ziar care nu tace, nu minte, nu iartă şi spune lucrurilor pe nume

ULR   O PZ RI EV S  E

N IÎ

COTIDIAN INDEPENDENT DIN TELEORMAN

Contact: ziarulmara@email.com   Tel: 0347.804.447www.ziarul-mara.ro 
Jurnal de știri, investigații și anchete jurnalistice

Anul XXII, serie nouă, nr. 4312, Joi 28 Decembrie 2023, preț 1,50 lei

4

Anunţ

Redacţia 
MARA 

angajează 2
 reporteri de 
investigaţii. 

Relaţii la 
telefon 

0723.290.441

(€) 1 EUR 
4.9720 lei

($) 1 USD
4.4971 lei

1 XAU 
298.4744 lei

(£) 1 GBP 
5.7218 lei

(Gramul
de aur)

Șerban Slăbescu, premiat la trei 
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Intervenția pompierilor pentru deblocarea 
carosabilului și asigurarea traficului 

rutier în condiții de siguranță
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(urmare  din  pagina  1)
Incidentele au venit într-un moment în care 

județul Teleorman s-a aflat sub cod galben de vânt 
puternic. Astfel, la ora 12,45, pompierii au 
intervenit pe DJ 503, între Videle și comuna 
Moșteni, unde un copac a fost doborât de vânt, 
blocând traficul rutier, urmat la 12,50 de un alt 
copac căzut pe carosabil, de această dată pe DC 
18, între Drăgănești Vlașca și Comoara. O 
jumătate de oră mai târziu ,la ora 13,20 , pompierii 
au intervenit , pe DJ 503 între Moșteni și 

Botoroaga, unde vântul a mai doborât un copac, 
iar la ora 13,45 un alt copac a blocat traficul între 
Târnava și Drăgănești Vlașca, pompierii 
intervenind pentru deblocarea traficului rutier.

Din fericire în urma evenimentelor la care a fost 
nevoie de intervenția pompierilor, nici o persoană 
nu a fost rănită.

Pentru prevenirea unor situații de urgență, 
pompierii teleormăneni recomandă cetățenilor, 
următoarele măsuri:

-evitați deplasarea în zone cu panouri 
publicitare, copaci ori stâlpi de electricitate care ar 
putea fi doborâți;

-nu treceți prin dreptul clădirilor aflate în 
construcție și nu vă adăpostiți aproape de 
construcții improvizate;

- parcați autoturismele la distanță sigură față de 
copaci sau stâlpi de electricitate;

- nu atingeți firele căzute la pământ.
Mircea OLTEANU

Autoritățile pregătesc o 
modificare semnificativă a 
legislației referitoare la 
ordinea și liniștea publică. În 
acest sens, un proiect 
legislativ se află în dezbatere 
în Senat, cu scopul de a 
aduce alinieri în conformitate 
cu  o  dec iz ie  a  Cur ț i i  
Constituționale a României 
(CCR) apărută în 2022.

Conform acestui proiect, toți cei care organizează petreceri 
zgomotoase vor fi sancționați, indiferent de locul în care aceste 
evenimente au loc, fie ele în mediul urban sau rural. O altă prevedere 
importantă din acest act normativ este dublarea amenzilor pentru 
tulburarea liniștii publice, în vederea impunerii unor sancțiuni mai 
aspre pentru cei care deranjează traiul în comun și liniștea cetățenilor.

Proiectul de lege aflat în prezent în atenția senatorilor se referă la 
punerea în acord a prevederilor Legii 61/1991 pentru sancționarea 
faptelor de încălcare a unor norme de conviețuire socială, a ordinii și 
liniștii publice cu Decizia CCR 368/2022.

În urma deciziei CCR, sintagma "în mediu urban" va fi eliminată din 
prevederile referitoare la amenzile aplicabile în cazul petrecerilor 
zgomotoase. Prin urmare, și petrecăreții din mediul rural care 
deranjează vecinii și liniștea publică în general vor intra și ei sub 
incidența viitoarei legi.

După eliminarea sintagmei „în mediul urban”, legea va stabili că 
“organizarea de petreceri cu caracter privat și utilizarea de aparatură 
muzicală la intensitate de natură a tulbura liniștea locuitorilor, în corturi, 
alte amenajări sau în spațiu neacoperit, situate în perimetrul apropiat 
imobilelor cu destinația de locuințe sau cu caracter social” reprezintă o 
contravenție și poate fi sancționată cu amendă.

În consecință, legea nu va mai impune condiții privind locul 
desfășurării petrecerii zgomotoase pentru a putea să îi liniștească pe 
petrecăreți cu amenzi usturătoare. Această modificare asigură faptul 
că orice petrecere zgomotoasă poate fi sancționată, indiferent de locul 
în care este organizată.

Legea mai vine și cu alte noutăți îmbucurătoare pentru cei care au 
vecini zgomotoși: valoarea tuturor amenzilor stabilite de Legea 
61/1991 pentru sancționarea faptelor de încălcare a unor norme de 
conviețuire socială, a ordinii și liniștii publice va fi dublată.

De exemplu, în ceea ce privește organizarea de petreceri 
zgomotoase, amenzile aplicabile vor fi majorate la suma de 6.000 de 
lei (în comparație cu intervalul actual de 2.000 - 3.000 de lei).

În același timp, în cazul organizării, îngăduirii sau participării la 
jocuri de noroc care nu sunt autorizate conform legii și care afectează 
bunele moravuri, se vor putea impune amenzi de până la 3.000 de lei. 
În cazul în care există organizarea jocurilor de noroc în incinta unei 
instituții de învățământ, a unei instituții de sănătate sau a unor facilități 
speciale destinate persoanelor defavorizate, amenzile aplicabile vor fi 
usturătoare, cu valori cuprinse între 2.000 și 6.000 de lei.

Proiectul de lege trebuie să treacă prin etapele legislative iar, pentru 
a deveni efectiv aplicabil, trebuie să fie adoptat de Parlament, să fie 
promulgat de către președintele țării și în final să fie publicat în 
Monitorul Oficial.

Mara Prod Com SRL angajează inginer auto. 
Relaţii la telefon 0247.312.854 sau la adresa de 

mail: maraflorica@yahoo.com.
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SC MARA PROD COM SRL 
angajează manager flotă auto cu experienţă!

Detalii la nr. de telefon: 0247.312.854.
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Intervenția pompierilor pentru deblocarea 
carosabilului și asigurarea traficului 

rutier în condiții de siguranță

Distribuţie Oltenia anunţă 
întreruperea furnizării energiei 
electrice la consumatorii casnici 
şi agenţii economici, astfel:

28.12.2023
Scurtu Mare
09:00 -11:00 - Localitatea 

Văceşti integral
11:30 -13:30 - Localitatea 

Negrileşti integral
Tătărăștii de Jos
14:00 -16:00 - Localitatea 

Slăvești - șoseaua principală şi 
străzile adiacente, de la PECO 
Slăvești până la Ocolul Silvic

Vitănești
09:30 -17:30 - Localitatea 

Vitănești - zona de la postul de 
transformare spre localitatea 
Purani

Bujoreni
09:30 -17:30 - Localitatea 

Bujoreni - zona de intrare 
dinspre Drăgănești până la 
fostul CAP Bujoreni

29.12.2023
Gălăteni
09:00 -11:00 -  Localitatea 

Gălăteni - zona țigănie
Tătărăștii de Jos
11:30 -12:30 - Tătătăști de 

Jos, zona primăriei
13:00 -14:00- Localitatea 

Tătătăștii de Jos, agenţii 
economici din incinta fostului 

SMA şi abonaţii din zona 
acestuia

14:00 -15:00- Localitatea 
Tatarasti i  de Jos - zona 
poliției(PTA 4831)

15:00 -16:00 - Localitatea 
Slavesti, zona centrală până la 
intersecția cu DJ 701

Mircea OLTEANU

Temperaturile vor fi peste cele obişnuite și în 
perioada următoare în toată ţara, au anunţat 
meteorologii, care au făcut publică prognoza 

pentru următoarele două săptămâni, precizând că 
vremea va fi deosebit de caldă în Moldova, 
Dobrogea, Muntenia şi Oltenia în prima parte a 
intervalului.

La începutul intervalului de prognoză, în 
Muntenia, vremea va fi deosebit de caldă, apoi, 
deşi valorile termice vor scădea uşor, se vor situa 
în continuare peste mediile caracteristice 
perioadei, astfel că, până în data de 1 ianuarie, 
maximele vor avea medii între 12 şi 16 grade, iar 
minimele între 0 şi 4 grade. După aceea se va răci 
treptat, iar regimul termic diurn va ajunge la 6 
grade, mediat regional, şi cel nocturn la -2 grade. 
Precipitaţiile vor fi foarte puţine în prima 
săptămână de prognoză, apoi se vor extinde în 
toată regiunea şi se vor intensifica. 

Lucrări pentru prevenirea și corectarea avariilor 
în perioada 28 – 29.12.2023, în Teleorman

An de an, tot mai mulți nostalgici rostesc, o vorbă grea: "Era mai 
bine pe vremea lui Ceauşescu!". Să facem un efort de imaginaţie şi să 
vedem cu ochii minţii ipotetica Românie comunistă şi ceauşistă. Mai 
putem? Toţi cei care ne uităm mai mult de două ore la televizor şi citim 
câte un ziar, toţi cei care mergem la vot,  toţi cei care ne criticăm şi 
înjurăm fără reţineri conducătorii, toţi cei care folosim fără restricţii 
internetul şi postăm tot ce vrem pe forumuri, toţi cei ce umplem până 
la refuz coşurile în supermarketuri, toţi cei care găsim în librării ce 
cărţi dorim, cumpărăm benzina la orice oră din zi şi din noapte, cei 
care putem sărbători în tihnă Crăciunul şi Paştele, noi toţi cei care 
acum trăim normal, nici măcar nu mai putem face, probabil, acest 
exerciţiu de imaginaţie. 

Mihail TĂNASE

România reală
Nostalgii

Vreme mai caldă decât de obicei 
și în perioada următoare

Se modifică legislația din 
domeniul ordinii și liniștii publice
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Deputaţii au dezbătut şi votat, 
în anul 2023, mai multe legi 
importante, printre care legea 
prin care a fost eliminat pragul de 
la care se consideră infracţiune 
pentru abuz în serviciu, legea 
privind organizarea activităţii de 
prevenire a separării copilului de 
familie, legea pensiilor speciale şi 
legea pensiilor, scrie Agerpres.

Toate aceste acte normative 
au fost îndelung discutate la 
comisii şi în plen şi au provocat 
schimburi de replici dure între 
aleşii Puterii şi cei ai Opoziţiei.

Proiectul de lege privind 
organ izarea act iv i tă ţ i i  de  
prevenire a separării copilului de 
familie a fost la baza celui mai 
mare scandal între deputaţi, din 
acest an. În urma lui, deputaţii 
"turbulenţi" au fost sancţionaţi cu 
50% din indemnizaţie, pentru o 
perioadă de şase luni. A fost 
pentru prima dată când s-a 
aplicat o astfel de sancţiune în 
Camera Deputaţilor.

Tot în anul 2023, Camera 
Deputaţ i lor  ş i -a  sch imbat  
preşedintele.

Astfel, după plecarea lui 
Marcel Ciolacu în funcţia de prim-
ministru, Alfred Simonis, deputat 
PSD, a preluat interimar funcţia 
de preşedinte al Camerei 
Deputaţilor. Decizia grupului 
parlamentar al deputaţilor PSD a 
fost că Simonis va rămâne 
interimar pe tot parcursul anului.

Anul acesta deputaţii Opoziţiei 
au depus şase moţiuni simple. 
Toate au fost respinse de plen. 
USR şi neafiliaţii de la Forţa 
Dreptei au depus moţiuni 
împotriva miniştilor: Lucian Bode 
- Interne, Marius Budăi - Muncă, 
Petre Daea - Agricultură, 
Alexandru Rafila - Sănătate, 
Marcel Boloş - Finanţe, Ligia 
Deca - Educaţie.

În luna februarie, moţiunea 
simplă iniţiată de USR şi Forţa 
Dreptei împotriva ministrului de 
Interne, Lucian Bode, intitulată 
"România merită mai mult decât 
hoţi în funcţii publice", a fost 
respinsă de plenul Camerei 
Deputaţilor, mai scrie Agerpres.

S-au înregistrat 90 de voturi 
"pentru", 189 de voturi "împotrivă" 
şi o abţinere.

Lucian Bode a declarat că 
mo ţ i unea  s imp lă  depusă  
împotriva sa reprezintă "un atac 
politic concertat", iar acuzaţiile de 
plagiat privind teza de doctorat, 
din acest text, nu au legătură cu 
realitatea. El a susţinut că "nişte 
analfabeţi funcţionali" încearcă 
să îl denigreze şi îl "răstignesc în 
piaţa publică" cu privire la 
p a r c u r s u l  a c a d e m i c  ş i  
profesional.

Moţiunea simplă împotriva 
ministrului Muncii, Marius Budăi, 
depusă de 56 de parlamentari 
USR şi neafiliaţi aparţinând 
Partidului Forţa Dreptei, a fost 
respinsă în plen pe 7 martie.

S-au înregistrat 86 de voturi 
" p e n t r u " ,  1 7 7  d e  v o t u r i  
"împotrivă", două abţineri, iar 
patru deputaţi nu au votat.

Documentul se intitula "Marius 
Budăi - ministrul salvării pensiilor 
speciale", iar iniţiatorii moţiunii 
solicitau demisia ministrului 

social-democrat.
Marius Budăi a afirmat că 

acest demers îndreptat împotriva 
sa a fost unul "demagogic".

Plenul Camerei Deputaţilor a 
adoptat, pe 5 aprilie, în forma 
venită de la Guvern, proiectul de 
lege care aduce modificări 
Codului penal şi vizează abuzul şi 
neglijenţa în serviciu.

În această formă a fost 
eliminat pragul de la care se 
consideră infracţiune pentru abuz 
în serviciu.

Dezbaterea şi adoptarea 
acestui proiect în Cameră, for 
decizional pentru acest act 
normativ, a produs un scandal 
între Putere şi Opoziţie.

Deputaţii USR au cerut 
demiterea Laurei Vicol (PSD) de 
la şefia Comisiei juridice a 
Camerei Deputaţilor şi i-au făcut 
acesteia o sesizare disciplinară 
pentru modul în care a condus 
şedinţa în care s-a dat raport pe 
proiectul amintit.

Demersul celor de la USR nu a 
avut rezultate, iar Laura Vicol nu a 
primit nicio sancţiune după ce 
Comisia juridică a analizat 
sesizarea.

Proiectul privind organizarea 
activităţii de prevenire a separării 
copilului de familie, adoptat de 
plen pe 10 mai, a stârnit şi el un 
mare scandal  în  Camera 
Deputaţilor, între Putere şi 
Opoziţie.

Mai mulţi deputaţi de la AUR s-
au aşezat în faţa tribunei plenului 
Camerei, protestând faţă de 
proiectele aflate pe ordinea de zi, 
p r i n t r e  c a r e  c e l  p r i v i n d  
organ izarea act iv i tă ţ i i  de  
prevenire a separării copilului de 
familie. Aceştia au intervenit la 
prezidiu şi au încercat să 
blocheze accesul preşedintelui 
de şedinţă, Ciprian Şerban, la 
microfon. Şerban a deschis 
şedinţa stând în picioare. Liderul 
AUR, George Simion, a solicitat 
să se supună la vot ordinea de zi 
şi să se elimine proiectele de pe 
ordinea de zi. Propunerea a fost 
respinsă prin votul plenului. 
Liderul deputaţilor PSD, Alfred 
S i m o n i s ,  a  s u s ţ i n u t  c ă  
reprezentanţii AUR sunt "nişte 
extremişti, nişte personaje 
abjecte" care nu fac altceva decât 
să provoace, "instigaţi de state 
ostile României".

Potrivit proiectului, iniţiat de 
Guvern, "activitatea de prevenire 

a separării copilului de familie are 
la bază promovarea principiului 
interesului superior al copilului şi 
respectării drepturilor copilului; 
promovarea bunăstării sociale, 
spirituale şi morale, a sănătăţii 
fizice şi mentale, sub orice formă 
şi prin orice mijloace pentru 
copilul expus riscului de separare 
de familie; promovarea, cu 
prioritate, a valorilor familiale, a 
menţinerii în familie a copilului 
expus riscului de separare şi 
integrarea lui în comunitate; 
participarea copilului, în funcţie 
de vârstă şi gradul de maturitate, 
şi a familiei la deciziile care îl 
privesc".

După plecarea preşedintelui 
Camerei Deputaţilor, Marcel 
Ciolacu, la Guvern, pentru a 
ocupa funcţia de premier, în urma 
ro ta t i ve i  guvernamenta le ,  
această poziţie de conducere a 
fost vacantată, pe data de 15 
iunie. În aceeaşi şedinţă, 
deputaţii i-au numit pe Lucian 
Bode (PNL) şi Alfred Simonis 
(PSD) în funcţii de vicepreşedinţi. 
Cei doi au preluat funcţiile de 
vicepreşedinte după demisiile lui 
Ciprian Constantin Şerban (PSD) 

şi a lui Florin Roman (PNL). După 
şedinţa de plen, Biroul permanent 
a decis numirea lui Alfred Simonis 
în funcţia de preşedinte interimar 
al Camerei. Ciprian Constantin 
Şerban a fost numit lider al 
grupului deputaţilor PSD.

La finalul lunii iunie, Camera 
Deputaţilor a adoptat, ca for 
decizional, proiectul de lege 
privind pensiile speciale.

Au fost înregistrate 209 voturi 
"pentru", 27 "împotrivă" şi 17 
abţineri.

Actu l  normat iv  v izează 
calcularea pensiilor de serviciu 
plecând de la vechimea în 
s p e c i a l i t a t e ,  r e d u c e r e a  
procentului de calcul raportat la 
venitul obţinut şi alinierea 
stagiului de contributivitate minim 
la cel aplicat în sistemul public de 
pensii.

Proiectul se referă la pensiile 
speciale ale magistraţ i lor,  
m i l i t a r i l o r ,  d i p l o m a ţ i l o r ,  
funcţionari lor parlamentari, 
personalului Curţii de Conturi, 
aeronautic.

P r o i e c t u l  n u  p r e v e d e  
desfiinţarea acestor pensii, ci 
trecerea treptată, eşalonată, la 
pensii pe bază de contributivitate 
până în anul 2043, după cum 

preciza, la vremea respectivă, 
preşedintele Comisiei de muncă, 
Adrian Solomon.

Deşi în luna iulie este vacanţă 
parlamentară, deputaţ i i  ş i  
senatorii s-au reunit, pe 10 iulie, 
în şedinţă comună, pentru a 
declara vacantă funcţia de 
director al Serviciului Român de 
Informaţii, în urma demisiei lui 
Eduard Hellvig.

Plenul Camerei Deputaţilor a 
r e s p i n s ,  p e  d a t a  d e  2 0  
septembrie, moţiunea simplă 
împotriva ministrului Sănătăţii, 
Alexandru Rafila, depusă de 
deputaţii USR şi cei de la Partidul 
Forţa Dreptei, intitulată "Ministrul 
Rafila - turistul leneş şi cinic care 
lasă România fără spitale".

După respingerea moţiunii, 
grupul parlamentarilor USR a 
protestat pe holul Camerei 
Deputaţilor şi a solicitat demisia 
din funcţie a ministrului Sănătăţii, 
Alexandru Rafila.

Deputatul USR Emanuel 
Ungureanu i-a acuzat pe cei care 
l-au susţinut pe Rafila de 
"neglijenţă şi premeditare".

Ministrul Afacerilor Interne, 
Cătălin Predoiu, a prezentat, la 

"Ora Guvernului" din 3 octombrie, 
activitatea MAI în domeniul luptei 
antidrog şi a precizat că a 
semnalat problema drogurilor 
încă de la audierea sa în 
Parlament pentru funcţia de 
ministru.

Dezbaterea, solicitată de 
grupul USR, a avut tema "Cum 
pregăteşte Ministerul de Interne 
lupta împotriva drogurilor? 
Strategiile şi măsurile Ministerului 
de Interne pentru combaterea 
traficului de droguri".

Predo iu  i -a  acuza t  pe  
par lamentar i i  USR că au 
promovat şi susţinut un proiect de 
l e g e  p r i v i n d  l e g a l i z a r e a  
canabisului, în timp ce acum 
susţin că drogurile reprezintă o 
mare problemă. "În rândul elevilor 
de 16 ani, cel mai consumat drog 
este canabisul ,  urmat de 
substanţe psihoactive. Vă spune 
ceva canabis? Domnilor deputaţi 
de la USR, cred că ar trebui să vă 
spună, întrucât dumneavoastră 
(...) aţi promovat şi susţinut un 
proiect de lege privind legalizarea 
canabisului", a susţinut Predoiu.

Proiectul legii pensii lor, 
elaborat de Guvern, a fost 
adoptat pe 20 noiembrie în plenul 
Camerei Deputaţilor.

S-au înregistrat 199 de voturi 
"pentru", 39 de voturi "împotrivă" 
şi 17 abţineri.

Proiectul vizează întărirea 
principiului contributivităţii astfel 
încât cuantumul pensiei să 
reflecte activitatea profesională şi 
contribuţia la sistemul public de 
pensii, în raport de veniturile 
realizate de asigurat.

De asemenea, proiectul 
urmăreşte asigurarea unor pensii 
adecvate şi echitabile pentru toţi 
beneficiarii sistemului public de 
pensii, precum şi introducerea 
unui nou principiu al sistemului 
public de pensii şi anume 
principiul stabilităţii asigurării la 
sistemul public de pensii.

Conform proiectului, de la 1 
ianuarie 2024 se majorează cu 
13,8% punctul de pensie, de la 
1.785 de lei la 2.032 de lei, iar de 
la 1 septembrie 2024 pensiile se 
majorează în urma recalculării 
după noua formulă.

Dreptul la pensie se obţine 
după minim 15 ani de contribuţii, 
fără a fi luate în calcul perioadele 
necontributive asimilate (studii 
universitare, stagiul militar, 
concediul medical, şomajul, 
deportarea, prizonieratul sau 
detenţia politică).

Totodată, urmează să se 
egalizeze treptat, până în 2035, 
vârsta de pensionare pentru 
femei şi bărbaţi la 65 de ani.

Ultima moţiune simplă a anului 
2023 la Camera Deputaţilor a 
vizat-o pe Ligia Deca, ministrul 
Educaţiei, mai scrie Agerpres.

Moţiunea a fost depusă de 
deputaţii USR şi cei de la Forţa 
Dreptei.

În documentul intitulat "Un 
ministru care minte nu poate 
gestiona Educaţia", semnatarii 
moţiunii au solicitat demisia 
ministrului Ligia Deca.

"Ligia Deca este un ministru 
care a ajuns să fie o piatră de 
moară pentru tot ceea ce se 
în tâmplă  în  învăţământu l  
românesc. (...) Un singur an 
calendaristic ar fi fost suficient 
pentru doamna ministru să-şi dea 
cel puţin trei demisii. O demisie 
pentru rezultatele catastrofale de 
la testele PISA şi pentru 
încercarea dumneaei de a măslui 
aceste rezul tate,  a legând 
convenabil doar cifrele pe care şi 
le doreşte", afirma, pe 11 
decembr ie ,  la  depunerea 
moţiunii, senatorul USR Ştefan 
Pălărie.

În  op in ia  sa,  min is t ru l  
Educaţiei ar fi trebuit să îşi dea 
demisia pentru "cea mai mare 
grevă a profesorilor din ţară în 
ultimii 18 ani, o grevă care a fost 
batjocorită în repetate rânduri de 
către Guvernul de la acea dată, 
fie prin vouchere, fie prin păcăleli 
mici". De asemenea, adăuga 
senatorul USR, ministrul Deca ar 
fi trebuit să demisioneze şi pentru 
Legile Educaţiei, rezultatul 
proiectului "România Educată".

Plenul Camerei Deputaţilor a 
respins, pe 19 decembrie, 
moţiunea. S-au înregistrat 81 de 
voturi "pentru", 189 de voturi 
"împotrivă", iar nouă deputaţi nu 
au votat.

Retrospectivă 2023: 
Șase moţiuni simple, toate respinse
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În 2023, 11,6% din suprafața 
cultivată cu cereale și semințe 
oleaginoase din UE aparținea 
României care a produs 9% din 
cantitățile totale realizate de 
statele membre, urmare a 
randamentelor scăzute, potrivit 
u n u i  u l t i m  r a p o r t  a l  
D e p a r t a m e n t u l u i  p e n t r u  
Agricultură al SUA. Față de anul 
anterior, trendul este însă unul 
pozitiv.

Anul acesta fermierii români 
au produs 9% din cantitățile de 
cereale și semințe oleaginoase 
realizate de statele membre 
exploatând 11,6% din suprafețele 
din UE cultivate cu aceste plante, 
arată ultimele date ale USDA.

Deși față de media ultimilor 
cinci ani trendul este unul negativ, 
raportat la 2022, un an agricol 
foarte slab, cota României este în 
creștere.

Mai exact, datele Comisiei 
Europene indică pentru 2023 o 
pondere a cerealelor românești 
de 8,4% din totalul celor 268,7 
milioane de tone cât a realizat 
UE. Ponderea a fost de 7% în 
2022, 9,4% în 2021 și de 6,4% în 
2020.

Raportat la media ultimilor 
cinci ani, producția de cereale a 
României a scăzut cu 11,3% pe 

fondul unei diminuări de 53% la 
sorg, 34,7% la ovăz, 34,2% la 
porumb.

De asemenea, dacă luăm în 
c o n s i d e r a r e  c u l t u r i l e  d e  
oleaginoase și culturile proteice, 
România a generat anul acesta 
13,2% din producția totală a UE 
de 32,6 milioane de tone, față de 
11,4% cu un an în urmă, 15,1% în 
2021 și 11,3% în 2020.

Față de media ultimilor cinci 
ani, producția de oleaginoase și 
proteice a României a crescut cu 
0,15%.

R e v e n i n d  l a  c e r e a l e ,  
porumbul rămâne principala 
cultură de cereale din România, 

atât din punct de vedere al 
suprafeței, cât și al producției, 
urmat de grâu și orz. România 
este, de asemenea, cel mai mare 
producător de floarea-soarelui 
din UE și se află pe primele trei 
locuri în UE la producția de 
porumb, grâu și soia.

„Deși nu la fel de grav ca în 
2022, condițiile meteorologice 
nefavorabile au limitat potențialul 
de refacere a culturilor în 2023. În 
general, se anticipează că 
România va recolta un volum cu 
18% mai mare de cereale și 
oleaginoase, ceea ce este în 
concordanță cu media pe cinci 
ani”, mai spun analiștii USDA.

Edilii orașului Zimnicea au mai fost făcut un pas pentru 
realizarea locuințelor de serviciu pentru specialiștii din sănătate și 
învățământ.

Astfel, în ultima ședință a Consiliului Local, a fost aprobată 
documentația tehnico-economică și indicatorii tehnico-economici 
pentru proiectul „Construirea de locuințe pentru tineri/locuințe de 
serviciu pentru specialiști din sănătate și învățământ ", în faza de 
Proiect Tehnic și Detalii de Execuție.

Locuințele vor fi construite în curtea Centrului pentru Persoane 
Vârstnice din orașul Zimnicea.

Cornelia RĂDULESCU

Locuințe de serviciu
în Zimnicea

Preţurile mari la alimente din ultimii ani i-au făcut pe fermierii din 
întreaga lume să cultive mai multe cereale şi oleaginoase, însă 
consumatorii se vor confrunta cu livrări limitate în 2024 din cauza 
fenomenului meteo El Nino, restricţiilor la export şi cerinţelor 
referitoare la majorarea producţiei de biocombustibili, transmite 
Reuters, scrie Agerpres.

După mai mulţi ani de creşteri solide, preţurile mondiale la grâu, 
porumb şi soia ar urma să scadă în 2023, odată cu diminuarea 
blocajelor din Marea Neagră şi a temerilor referitoare la o recesiune 
mondială, chiar dacă preţurile rămân vulnerabile la şocuri de 
aprovizionare şi inflaţia produselor alimentare, susţin analiştii şi 
traderii intervievaţi de Reuters.

“Situaţia pe partea de 
aprovizionarea cu cereale s-a 
îmbunătăţit în 2023 graţie unor 
recolte mai mari în unele din 
regiunile mari producătoare. 
Dar nu am depăşit încă zona de 
pericol”, spune Ole Houe, 
d i rec to r  de  se rv i c i i  de  
consultanţă la firma de brokeraj 
agricol IKON Commodities din 
Sydney. “Avem prognoze 

referitoare la un fenomen El Nino până în lunile aprilie-mai, Brazilia 
va produce mai puţin porumb iar China surprinde piaţa prin achiziţii 
mari de grâu şi porumb de pe piaţa internaţională”, a adăugat Ole 
Houe.

Fenomenul meteo El Nino, care în acest an a provocat secetă în 
mari părţi din Asia, este prognozat să continue în prima jumătate a 
lui 2024, punând în pericol livrările de orez, ulei de palmier şi alte 
produse agricole pentru unii din cei mai mari exportatori şi 
importatori mondiali de produse agricole.

Traderii şi oficialii se aşteaptă ca producţia de orez în Asia să se 
reducă la jumătate în 2024 pe măsură ce seceta este posibil să 
afecteze randamentul culturilor. Aceasta în condiţiile în care 
livrările mondiale de orez au avut deja de suferit în acest an, tot din 
cauza fenomenului meteo El Nino, astfel că India, cel mai mare 
exportator mondial, a fost nevoită să restricţioneze exporturile. În 
timp ce cotaţiile la alte cereale au scăzut în acest an, preţurile la 
orez au urcat la cel mai ridicat nivel din ultimii 15 ani.

La grâu, fermierii din Australia, al doilea mare exportator 
mondial, vor începe în luna aprilie însămânţările într-un sol uscat, 
după mai multe luni de căldură intensă care a redus randamentele 
la culturile din acest an şi a pus punct unui şir de trei recolte record. 
Aceasta este posibil să îi facă pe cumpărători, inclusiv China şi 
Indonezia, să dorească să cumpere cantităţi mari de grâu de la alţi 
exportatori din America de Nord, Europa şi regiunea Mării Negre.

“Situaţia la aprovizionarea cu grâu în anul agricol 2023/24 este 
posibil să se deterioreze comparativ cu sezonul anterior. Motivul 
este acela că exporturile din partea unor mari ţări producătoare 
este posibil să fie semnificativ mai mici”, susţin analiştii de la 
Commerzbank.

O posibilă veste bună pentru aprovizionarea cu cereale este 
acea că producţia de porumb, grâu şi soia în America de Sud ar 
urma să se îmbunătăţească în 2024, chiar dacă evoluţiile meteo 
imprevizibile din Brazilia ridică unele semne de întrebare. În 
Argentina, precipitaţiile abundente este posibil să majoreze 
producţiile de soia boabe, porumb şi grâu în unul din cele mai mari 
exportatori mondiali de cereale. Potrivit bursei de cereale Rosario, 
95% din culturile de porumb şi 75% din culturile de soia sunt într-o 
situaţie excelentă, graţie ploilor care au căzut în ultimele două luni 
în regiunea Pampas.

Producţia mondială de ulei de palmier ar putea să scadă şi ea 
anul viitor din cauza fenomenului El Nino, ceea ce va susţine 
preţurile la uleiul de gătit, care au scăzut cu peste 10% în 2023. 
Diminuarea producţiei de ulei de palmier vine în contextul 
aşteptărilor referitoare la o cerere mai mare pentru motorină bio şi 
ulei de gătit. “Vedem mai multe riscuri pentru o creştere a preţurilor 
decât pentru o scădere”, susţin analiştii de la CoBank, una din cele 
mai importante bănci pentru sectorul agricol american.

Livrările mondiale de alimente 
vor fi afectate în 2024 de secetă şi

 restricţii la export

Sindicaliştii din Ministerul Finanţelor, Vamă şi 
ANAF au organizat, miercuri, o grevă japoneză, 
nemulţumiţi că Guvernul are de gând să excepteze 
angajaţii Ministerului de Finanţe şi instituţiilor 
subordonate de la majorarea salariului de bază cu 5 
la sută de anul viitor.

„Membrii Sindicatului Naţional Meridian, salariaţi 
în cadrul Ministerului Finanţelor şi instituţiilor 
subordonate acestuia, vor iniţia, în data de 
27.12.2023, o acţiune de protest sub forma unei 
greve japoneze, ce se va manifesta prin purtarea de 
către aceştia a unei banderole de culoare albă. La 
aceasta vor participa membrii organizaţiei din 
cadrul aparatului central al Ministerului Finanţelor, 
al Agenţiei Naţionale de Administrare Fiscală, 
Trezoreriilor din Bucureşti şi ai Autorităţii Vamale 
Române”, au transmis sindicaliştii, într-un 
comunicat de presă, citat de News.ro.

Potrivit acestora, salariaţii din cadrul acestor 
instituţii sunt nemulţumiţi din cauza faptului că 
Guvernul României are de gând să excepteze 
angajaţii Ministerului de Finanţe şi instituţiilor 

subordonate de la majorarea salariului de bază cu 5 
la sută de anul viitor.

„Conform Ordonanţei de urgenţă nr. 115, 
adoptată acum o săptămână, personalului plătit din 
fonduri publice i se va mări cuantumul brut al 
salariilor de bază cu 5% faţă de nivelul acordat 
pentru luna decembrie 2023. Astăzi însă, purtătorul 
de cuvânt al Guvernului, domnul Mihai Constantin, 
a declarat că săptămâna viitoare va fi adoptat un 
nou act normativ prin care, anul viitor, de această 
majorare de 5 la sută nu va beneficia şi personalul 
din sistemul fiscal pe motiv că ,«au beneficiat deja 
în acest an de majorări salariale»”, au precizat 
sindicalliştii, potrivit Hotnews.ro.

Aceştia consideră că „decizia de a elimina 
această categorie profesională de la majorarea 
salarială acordată celorlalţi bugetari se încadrează 
în politica de discriminare promovată de statul 
român în anii trecuţi şi drept urmare vom protesta iar 
în cazul în care această masură va fi adoptată, se 
poate ajunge şi la alte măsuri extreme”.

Inversare de situație în 2023 
față de 2022 în ce privește 
importurile de miere din țările din 
a f a r a  U n i u n i i  E u r o p e n e :  
cant i ta tea de miere 
cumpărată din Ucraina de 
traderi/procesatori activi 
în România a depășit 
cant i ta tea de miere 
achiziționată din China, 
t ransmi te  pub l i ca ț ia  
Lanțul Alimentar, potrivit 
Economedia.ro.

Între 1 ianuarie – 24 
d e c e m b r i e  2 0 2 3 ,  
România a importat din 
Ucraina 2496 de tone de 
m i e r e ,  î n  t i m p  c e  
cantitatea adusă din 
China a fost de 675 de 
tone.

A n u l  t r e c u t ,  R o m â n i a  
importase 2612 de tone de miere 
chinezească și doar 536 de tone 

din Ucraina.
O explicație a situației 

comerciale de anul acesta constă 
în scăderea drastică a prețului 

mediu plătit pentru mierea din 
Ucraina: 2,10 euro/kg, față de 
2,74 euro/kg, plătit anul trecut.

Prețul mierii din China, cea 

mai ieftină la nivel global, a 
înregistrat o ușoară creștere: 
1,56 euro/kg, anul acesta, 1,43 
euro/kg, anul trecut.

În plus, mierea din 
China a picat deseori 
testul calității, probele 
analizate de laboratoare 
din diverse țări fiind 
adulterate: mierea este 
obținută prin utilizarea în 
amestec a unor siropuri 
de porumb, arțar, etc.

Procesatorii români 
folosesc mierea din import 
pentru a o amesteca cu 
mierea din producție 
internă. Importurile de 
miere din țări din afara 
Uniunii Europene se ridică 

la aproximativ 4.000 de tone 
anual, în timp ce producția 
internă depășește 3-40.000 de 
tone, arată Lanțul Alimentar.

Porumbul, principala cultură de cereale din România 

Grevă japoneză în Ministerul Finanţelor, 
Vamă şi ANAF

Mierea chinezească, înlocuită cu miere din Ucraina



5

Alexandria, Teleorman, Str. Abatorului, Nr.1 bis   Tel./ Fax: 0247/312.854; 314.575
E-mail: maraflorica@yahoo.com

S.C. MARA PROD COM S.R.L.
FABRICA 

DE 
PREPARATE 

DIN 
CARNE

VĂ OFERĂ ZILNIC:



6

Mail: maraflorica@yahoo.com   www.motel-restaurant-mara.ro

Cazare: În camere double sau single room

Organizăm: Nunţi, Mese festive, Simpozioane, Recepţii, Petreceri pentru copii

Mobil: 0723.148.613; Tel/Fax. Receptie motel: 0247.443.308
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Rahitism, carii severe, oase 
fragile. Sunt doar câteva dintre 
riscurile asociate deficienței de 
vitamina D la copii. În plus, lipsa 
„vitaminei soarelui” sau „vitamina 
antirahitică”, așa cum mai este 
cunoscută, crește și riscul apariției 
diabetului de tip 1, a sclerozei 
multiple și artritei reumatoide, dar și 
a bolilor cardiace și anumitor forme 
de cancer.  Ce recomandă 
specialiștii pentru a preveni toate 
aceste riscuri.

Primul rol descris al vitaminei D 
în organism a fost acela în 
absorbția și menținerea calciului în 
oasele sănătoase, iar prima boală 
asociată cu deficiența de vitamina 
D a fost rahitismul. În literatura 
ști ințif ică, a început să se 
vorbească despre rahitism în 1645. 
Aceasta pentru că, un celebru 
medic britanic - David Whistler, 
șeful Colegiului Medical Regal - a 
descris boala în teza sa de doctorat 
la Universitatea din Leiden, 
Olanda.

Două sunt sursele de unde 
organismul poate lua vitamina D. 
Astfel, ea poate fi sintetizată de 
organism sub acțiunea razelor 
soarelui care acționează asupra 
uleiurilor din piele, vitamina 
produsă fiind, mai apoi, absorbită 
în organism. A doua sursă este cea 
obț inu tă  d in  a l imente  sau 
suplimente, situație în care 
vitamina este absorbită împreună 
cu grăsimile, prin pereții intestinali.

O formă a vitaminei D este D3 – 
colecalciferol. Această formă este 
sintetizată în organism sub 
acțiunea razelor ultraviolete, dar 
este prezentă și în unele alimente 
de origine animală, precum peștele 
gras, carnea de vită, laptele, iaurtul 
și brânzeturile. O altă formă este 
D2 – ergocalciferol – prezentă în 
cantități mici în unele alimente 
vegetale precum migdalele și 

cerealele integrale.
În Europa, nivelurile de vitamina 

D sunt mult mai reduse comparativ 
cu alte regiuni ale lumii, din cauza 
climei și a alimentației deficitare în 
vitamina D, au arătat studiile. În 
lunile de iarnă, când numărul de 
zile cu soare sunt puține și 
îmbrăcămintea acoperă tot corpul, 
expunerea la soare devine o 
problemă.

O zi înnorată reduce cu 50% 
prezența radiațiilor ultraviolete, iar 

aplicarea pe piele a cremelor cu 
factor de protectie (SPF) – în zilele 
de vară - blochează pătrunderea 
acestora la nivelul pielii.

Î n  Român ia ,  p reva len ța  
rahitismului este ridicată, se arată 
în Protocolul pentru profilaxia 
anemiei și a rahitismului la copil, cu 
toate că din anul 2002 se derulează 
Programul naţional de profilaxie a 
rahitismului cu vitamina D.

Documentul menționează că 
menținerea ponderii crescute a 
rahitismului carenţial în România 
es te  cauza t  de  ap l i ca rea  
incomple tă  ş i  i ncorec tă  a  
schemelor de profilaxie cu vitamina 
D; de neadaptarea dozelor de 
vitamina D la nevoile specifice 
fiecărui copil; de poluarea crescută 
a atmosferei; de expunerea 
insu f i c ien tă  a  cop i lu lu i  l a  
u l t rav io le te le  so lare  ș i  de 
a l i m e n t a ţ i a  i n c o r e c t ă  ş i  
dezechilibrată, cu exces de 
făinoase.

Protocolul național pentru 
profilaxia rahitismului la copil, 
aprobat de Ministerul Sănătății, 
r e c o m a n d ă  u r m ă t o a r e l e  
suplimentări externe: la copiii 
sănătoși, născuți la termen, cu 
vârsta până la 18 luni, doza 
recomandată este de 400-800 
U.I./zi. Soluția se administrează 
zilnic, oral, indiferent de anotimp. 
Se începe administrarea la 7 zile 

după naștere și se continuă până la 
18 luni.

La copiii cu vârsta peste 18 luni, 
doza recomandată este de 400-
800 U.I./zi sau o dată la 7 zile, câte 
3.000-5.000 U.I. Se recomandă 
administrarea până la vârsta de 12-
15 ani. În cazul copiilor născuți 
prematur, din mame care au avut 
deficit, sindrom de malabsorbție, 
dietă săracă, copii identificați la 
naștere cu un risc crescut de deficit 
de vitamina D, expunere redusă la 
soare sau diversificare cu alimente 
sărace în vitamina D, pentru o 
administrare corectă, doza zilnică 
va fi ajustată de către medic, în 
urma examinării fizice a copilului și 
a testărilor periodice.

C o n f o r m  p r o t o c o l u l u i  
recomandat de Institutul Național 
de Ocrotire a Mamei și Copilului 
„Prof. Dr. Alfred Rusescu” din 
București, pentru evitarea apariției 
rahitismului la copil este important 
să se respecte următoarele 
principii: în primele 5-6 luni de viață 
alăptarea trebuie să fie exclusivă și 
prelungită până la un an sau chiar 
până la doi ani (recomandarea 
OMS); iar în situația în care 
alăptarea nu este posibi lă 
alimentația sugarului să includă 
„formule de lapte pentru sugari” cu 
evitarea laptelui de vacă și a 
laptelui praf industrial la sugarul 
până la vârsta de 12 luni.

Totodată, trebuie introduse 
alimentele complementare la 
sugar, cu precădere a alimentelor 
bogate în vitamina D (gălbenușul 
de ou, ficatul de vită, peștele) și 
cereale îmbogățite în vitamina D și 
fier, în detrimentul celor fără adaos; 
alimentația mamei care alăptează 
trebuie să includă alimente bogate 
în vitamina D și trebuie încurajate 
mișcările active ale copilului, chiar 
d i n  p r i m e l e  o r e  d e  v i a ț ă  
(îmbrăcarea în salopetă conferind 
avantaje în acest sens).

Dacă deficitul de vitamina D 
este periculos, la fel este și 
excesul. Potrivit dr. Herdea, nu se 
administrează suplimente de 
vitamina D acolo unde există 
expunere la soare mai mare de 2-3 
ore pe zi, pentru că atunci pielea 
noastră sintetizează vitamina D 
naturală: „Atenție! Este vorba de 
soare sănătos. Adică dimineața - 
expunere la soare de la ora 6:00 și 
până în jur de ora 10:00, iar după-
amiază, după ora 17:00 până în jur 
de ora 19:00 când apune soarele. 
În perioada de amiază există foarte 
multe alte raze care nu sunt 
benefice și atunci ne protejăm cu 
creme de protecție solară”, explică 
medicul.

Numărul de cazuri de gripă și viroze este în creștere 
evidentă - avem cu 30% mai multe cazuri comparativ cu 
săptămâna trecută - iar medicii se așteaptă ca în perioada 
următoare să fie tot mai multe cazuri. La camera de gardă a 
Institutului de Boli Infecțioase Matei Balș se prezintă zilnic în 
jur de 200 de pacienți cu gripă sau alte infecții respiratorii, în 
condițiile în care, în vârful pandemiei de COVID-19, numărul 
pacienților care ajungeau într-o zi la camera de gardă era de 
300, declară, într-un interviu acordat HotNews.ro, dr. Adrian 
Marinescu, medic primar infecționist și directorul medical al 
spitalului.

„În ultimele săptămâni, avem o creștere mai mult decât 
evidentă pentru tot ce înseamnă infecții respiratorii. Aici mă 
refer la virusurile gripale, la alte virusuri care se transmit pe 
cale respiratorie și chiar și la bacterii, într-o mai mică măsură”, 
arată dr. Adrian Marinescu.

Dacă vorbim despre gripă, creșterea este cu cel puțin 30% 
mai mare față de săptămâna anterioară, spune medicul: 
„Ajungem să avem peste 200 de pacienți care se prezintă doar 
la camera de gardă într-o zi. Ca să aveți o imagine de 
ansamblu, punctul de maximă intensitate din pandemie, când 
ambulanțele făceau cozi interminabile, era undeva la 300 de 
persoane. Când ajungi la 200 de persoane care vin la camera 
de gardă pe zi - iar la final de an probabil vor fi peste 200 pe zi 
ajungi - înseamnă că deja ai o presiune importantă.”

Ce este important de spus este că infecțiile respiratorii 
înseamnă un procent totuși important și de persoane care au 
complicații din primul moment, fie au un risc de a le face, 
subliniază medicul: „Gândiți-vă la persoanele în vârstă, la 
copiii mici, la cei care au boli cronice, la persoanele 
supraponderale. Dacă fac gripă, chiar dacă în momentul inițial 
nu au complicații, au un risc, e bine să îi monitorizezi, și atunci 
au nevoie de internare.”

Vestea bună este însă că, în ceea ce privește îmbolnăvirile 
de COVID-19, situația este în acest moment echilibrată, mai 
spune Adrian Marinescu pentru Hotnews.ro: „Dacă ne uităm la 
cazurile de gravitate medie, care să necesite internare - nu mai 
spun de cele severe sau critice - ele sunt puține. Sigur că, 
dintre răcelile normale, unele pot fi COVID, nu ne testăm și trec 
ușor cu vederea.

„Altfel spus, indiferent de subvariantă, virusul SARS-CoV2 
se transmite cu ușurință. Numai că, dacă nu ai un impact 
evident, nici nu vei vedea pacienți care să vină la spital într-o 
mare măsură. Avem pacienți, dar nu este nicio presiune 
deosebită în privința COVID-19. Nu suportă comparație, în 
acest moment, nici cu rujeola și nici cu gripa”, precizează 
medicul Adrian Marinescu.

Mesele copioase de sărbători pot avea 
un impact semnificativ asupra sistemului 
digestiv din cauza cantității mari de 
alimente consumate și a alegerilor 
alimentare bogate în grăsimi, calorii și 
zahăr, potrivit antena3.ro.

Consumul de cantități excesive de 
alimente poate suprasolicita sistemul 
digestiv și poate duce la disconfort 
abdominal, balonare și indigestie.

Mâncărurile festive, adesea bogate în 
carne, sosuri și prăjituri, pot conține o 
cantitate semnificativă de grăsimi. 
Grăsimile pot întârzia golirea stomacului 
și pot provoca senzația de greutate și 
disconfort.

Pentru o digestie uşoară după mesele 

copioase de sărbători, există o băutură 
care ajută la relaxarea mușchilor tractului 
digestiv, reducând astfel senzația de 
balonare și disconfort.

Ceaiul de fenicul este cunoscut pentru 

beneficiile sale pentru digestie și este 
utilizat în mod tradițional în medicina 
populară în acest scop.

Feniculul conține uleiuri esențiale, 
cum ar fi anetolul, care au proprietăți 
antiinflamatoare și ajută la reducerea 
formării de gaze și balonării în tractul 
digestiv.

Substanțele active din fenicul pot ajuta 
la relaxarea mușchilor tractului digestiv, 
inclusiv a mușchilor stomacului și 
intestinelor. Acest lucru poate facilita 
procesul de digestie și poate ajuta la 
reducerea disconfortului.

Ceaiul de fenicul poate ajuta la 
reducerea spasmelor musculare care pot 
apărea în timpul digestiei. Aceasta este o 

caracteristică utilă pentru ameliorarea 
durerilor abdominale și a crampelelor.

Feniculul stimulează secreția de bile, 
care este esențială pentru digestia 
grăsimilor. Prin facilitarea producției de 
bilă, ceaiul de fenicul poate contribui la o 
digestie mai eficientă.

Compușii din fenicul au proprietăți 
antiinflamatoare care pot contribui la 
reducerea inflamației în tractul digestiv.

Consumul de ceai de fenicul poate 
oferi o senzație generală de calm și 
confort pentru sistemul digestiv, 
cont r ibu ind ast fe l  la  reducerea 
disconfortului.

Pentru ca acesta să-şi facă efectul, se 
bea cu 30 de minute înainte de masă.

Copiii și vitamina D

Ceaiul de fenicul ajută după mesele copioase de sărbători

Sezonul de gripă și viroze
 s-a instalat în Români
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- Iubitule, am îmbătrînit.

- De ce zici asta măi femeie?

- În seara asta am fost prinsă de niște tâlhari și pentru 

prima dată în viată mea, am fost jefuită.

***

- Ce ți-e cu tehnologia asta modernă, zice un călător din 

compartimentul unui tren. Am văzut un documentar italian 

pe Discovery, unde arăta că la șapte dimineața intră cireada 

de vite pe poarta abatorului, și la șapte seara, ieșeau pe 

poartă containerele cu conserve.

- Ehei, dar in Japonia, la șase dimineața intră pe poartă 

camionul cu nisip, iar la ora 13, iese vagonul cu 

microprocesoarele pe bază de siliciu.

- Vax, zice Bulă, uite, in orașul nostru, cam pe la 9 au 

inceput să toarne fundația la fabrica de bere și spirt, iar pe 

la 10 toți erau beți morți!

Pastila de râs

România se află în top 30 cele mai bune bucătării 
din lume! Mâncarea tradițională din țara noastră a 
cucerit peste 50.000 de specialiști care au alcătuit 
ghidul gastronomic Atlasul Gustului. 

Țara noastră a câștigat astfel locul 29, în timp ce pe 
primul loc se află Italia. Sarmalele, bulzul, mujdeiul și 
rața pe varză se regăsesc în topul celor mai bine 
evaluate preparate de la noi.

De departe însă cea mai bine clasată este ciorba 
rădăuțeană, care se poziționează pe locul 33 în top 
100 cele mai bune mâncăruri din lume din 2023.

În plus, în România cel mai popular fel de mâncare 
îl reprezintă mititeii.

Dimensiunea standard a unei sticle de vin este de 750 de 
mililitri. Poate părea ciudat, însă totul are o explicație. Dar de ce 
această dimensiune este atât de comună în industria vinului? 
Răspunsul la această întrebare se regăsește în istorie și tradiție, 
dar mai ales în motive comerciale.

În timpurile romane, vinurile erau depozitate în amfore (vase 
mari de lut ars) cu o capacitate de aproximativ 26 de litri. Acest 
obicei avea loc în perioada când romanii au cucerit Franța și au 
descoperit o regiune numită Bordeaux, care producea vinuri de 
înaltă calitate. Pentru a transporta aceste băuturi alcoolice, 
romanii au început să folosească și butoaie de stejar cu o 
capacitate de aproximativ 900 de litri. Cu timpul, dimensiunea lor 
a scăzut la aproximativ 225 de litri, devenind capacitatea 
standard pentru butoaiele de vin, fiind mult mai ușor de 
manipulat.

În secolul al XVIII-lea, regiunea Burgundia din Franța a 
început să utilizeze sticle din sticlă pentru a depozita și a 
transporta vinul. La acea vreme, capacitatea acestora era 
variabilă, dar se situa în jurul a 500 – 700 mililitri. Sticla de vin așa 
cum o cunoaștem astăzi, cu o capacitate de 750 de mililitri, a fost 
dezvoltată în regiunea Bordeaux la mijlocul secolului al XIX-lea. 
Această dimensiune a devenit standard în industria vinului din 
următoarele motive:

Se credea că capacitatea de 750 de mililitri era cantitatea 
perfectă pentru o cină cu patru persoane. Astfel, o sticlă de vin ar 
fi fost suficientă pentru a ajunge la patru oameni.

Dimensiunea era considerată ideală și pentru îmbătrânirea 
vinului. O sticlă de vin de 750 de mililitri este suficient de mare 
pentru a permite vinului să îmbătrânească corespunzător, dar nu 
atât de mare încât vinul să se deterioreze înainte de a fi 
consumat.

În realitate, sticla de vin de 750 de mililitri are pur și simplu o 
dimensiune practică pentru comerț. Aceasta este ușor de umplut 
și etichetat pe linia de producție, făcând-o eficientă și profitabilă 
pentru producătorii de vin. În plus, în secolul al XIX-lea, principalii 
clienți ai producătorilor de vin francezi erau englezii. Dar ei nu au 
adoptat niciodată același sistem de măsură ca francezii, iar 
unitatea engleză de volum era „galaonul imperial”, echivalent cu 
4,54609 litri.

Pentru a simplifica sistemul de conversie, ei transportau vinul 
din Bordeaux în Anglia în butoaie de 225 de litri, care erau exact 
50 de galoane, adică 300 de sticle de 750 de mililitri. Calculul 
fiind mai ușor, au adoptat că un butoi = 50 de galoane = 300 de 
sticle. Astfel, un galon corespundea cu 6 sticle. De fapt, de aceea 
și astăzi baxurile de vin au de obicei 6 sau 12 sticle.

În concluzie, capacitatea standard a unei sticle de vin de 750 
ml se întoarce la istoria și tradiția vinului, dar mai ales la motivele 
economice și comerciale. Prin urmare, este dimensiunea 
preferată în industria vinului și a devenit standard pentru 
majoritatea sticlelor de vin din întreaga lume, potrivit 
costersio.com.

Nativii Berbec sunt 
îngrijorați de finanțe. 
Poate vă gândiți la 
cheltuielile nesăbuite 
din trecut și ar trebui să 
gestionați mai bine 
cheltuielile în funcție de 
nevoi și nu de preferințe.

Taurii duc o luptă 
interioară și uneori au 
senzația că nimeni nu 
îi înțelege. Astrele vă 
recomandă să faceți 
lucruri care vă ajută să 
depășiți starea de 
melancolie.

Gemenii vor fi în 
elementul lor. Dar, la 
serviciu s-ar putea să 
f ie  excen t r i c i ,  i a r  
colegilor nu le va plăcea 
această atitudine. Nu 
uitați să vă concentrați 
și pe sănătatea voastră.

Relațiile Racilor se 
pot rupe ușor astăzi. Ori 
contextul, ori atitudinea 
voastră amplifică timpul 
în care legăturile cu 
unele persoane se pot 
încheia rapid. Aveți 
mare grijă!
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BERBEC TAUR GEMENI RAC

LEU FECIOARĂ BALANŢA SCORPION

SĂGETĂTOR CAPRICORN VĂRSĂTOR PEŞTI

Leii trebuie să fie 
atenți la ce spun și ce 
fac pentru că imaginea 
pe care o afișează azi 
va obține păreri din 
partea tuturor iar  
comentariile negative îi 
vor afecta.

Nativii Fecioară vor 
să fie lăsați în pace, iar 
starea de neliniște se 
ridica la cote înalte. 
Terapia prin shopping 
este o idee bună, ca și 
o pauză scurtă în 
relațiile sociale.

Ambiția de care dau 
dovadă Balanțele le 
ajută să își atingă 
obiectivele. Puteți obține 
câșt igur i  f inanciare 
neașteptate azi. De 
asemenea puteți semna 
contracte importante.

S c o r p i o n i i  s u n t  
foarte cicălitori, lucru 
care îi va împiedica să 
se facă plăcuți și nu vor 
reuși să-i facă pe ceilalți 
să fie de partea lor. Azi, 
mai bine relaxați-vă în 
intimitatea casei.

Săgetătorii vor da 
i m p r e s i a  c ă  s u n t  
atotștiutori. Aveți tendința 
să vă certați cu cei din jur, 
ceea ce va adăuga un 
m inus  l a  r epu ta ț i a  
voastră. Seara vă reveniți 
și o petreceți plăcut.

C a p r i c o r n i i  s e  
adaptează cu greu unor 
cerințe în relația de 
cuplu. Dacă vă păstrați 
calmul, ziua va trece 
repede și începând de 
mâine lucrurile vor fi pe 
placul vostru.

V ă r s ă t o r i i  s u n t  
inventivi.  Însă, veți  
prefera să luați decizii de 
u n i i  s i n g u r i ,  i a r  
persoanele apropiate s-
ar putea simți ofensate. 
Gîndiți-vă bine înainte de 
a cumpăra ceva scump.

Nativii Pești sunt 
retrași și vor să facă 
lucrurile de unii singuri. 
Nu vor să fie deranjați 
și trebuie să fie atenți la 
exprimare azi. Ar fi 
bine să nu vă vărsați 
nervii pe familie.

De ce sticla de vin are
 750 de mililitri

Într-o declarație pentru Sky 
News, Organizația Mondială a 
Turismului (OMT) a avertizat că 
anul 2024 ar putea fi un record 
pentru sosirile internaționale în 
întreaga lume, aducând cu sine 
a m e n i n ț ă r i  g r a v e  p e n t r u  
d e s t i n a ț i i l e  t u r i s t i c e  
suprasolicitate, potrivit Mediafax.

Turismul excesiv, denumit și 
"supra-turism", se referă la situația 
în care numărul mare de turiști 
a f e c t e a z ă  n e g a t i v  
experiența localnicilor și 
a vizitatorilor. Totodată, 
turismul excesiv se 
referă la situația în care 
cei care locuiesc într-o 
zonă sau cei care o 
vizitează consideră că 
experiența a devenit 
neplăcută din cauza 
numărulu i  mare de 
turiști. Efectele negative 
ale turismului excesiv 
sunt supraaglomerarea, 
creșterea prețurilor la 
locuințe și la bunuri și 
servicii, probleme de mediu, cum 
ar fi poluarea și comportamente 
antisociale.

În ultimii ani, orașe precum 
Amsterdam, Veneția și Barcelona 
au resimțit în mod serios impactul 
turismului excesiv. Amsterdam, cu 
o populație de 1,1 milioane, a fost 
vizitat de cinci milioane de turiști în 
2022, ceea ce a dus la o criză 

imobiliară și creșterea prețurilor 
chir i i lor. În Hawaii,  plajele 
p a r a d i s i a c e  a u  d e v e n i t  
i m p r a c t i c a b i l e  d i n  c a u z a  
aglomerației generate de 9,2 
milioane de turiști în 2022.

Situația este similară în 
Dubrovnik, Croația, unde un milion 
de turiști au invadat în 2022 un 
oraș cu o populație de doar 28.400 
de locuitori. Machu Picchu din 
Peru și Bath din Marea Britanie 

sunt și ele victime ale turismului 
excesiv,  cu impact asupra 
infrastructurii și vieții de zi cu zi a 
locuitorilor.

Factorii care alimentează 
a c e a s t ă  p r o b l e m ă  i n c l u d  
acces ib i l i ta tea  c rescu tă  a  
călători i lor aeriene datorită 
p r e ț u r i l o r  r e d u s e  a l e  
combustibilului pentru aviație și 

i n f l u e n ț a  c r e s c â n d ă  a  
influencerilor de pe rețelele de 
socializare. Turismul excesiv 
contribuie la creșterea emisiilor 
globale de carbon, având un 
impact semnif icat iv asupra 
schimbărilor climatice.

Cu toate că destinațiile au 
început să ia măsuri pentru a face 
față turismului excesiv, cum ar fi 
limitarea numărului de nave de 
croazieră sau stabilirea unor cote 

de vizi tator i  pentru 
atracțiile turistice, anul 
2024 s-ar putea să aducă 
un număr record de 
tur ișt i ,  intensif icând 
p r o b l e m e l e  d e j a  
existente.

Specialiștii în turism 
susțin că, pentru a limita 
impactul  negativ al  
călătoriilor, oamenii ar 
t r e b u i  s ă  a l e a g ă  
destinați i  mai puțin 
a g l o m e r a t e ,  s ă  
călătorească în perioade 
mai puțin aglomerate și 

să sprijine economiile locale prin 
achiziționarea de produse locale în 
timpul călătoriilor.

Într-un efort de a combate 
schimbările climatice, specialiștii 
sugerează că oamenii ar trebui să 
opteze pentru călătorii mai puține, 
dar mai lungi, reducând astfel 
numărul de zboruri și emisiile de 
carbon asociate.

România, în topul celor mai bune bucătării din lume

2024, posibil an record al turismului excesiv



Preşedinta Federaţiei Române de Nataţie şi Pentatlon 
Modern (FRNPM), Camelia Potec, a declarat pentru 
Agerpres că în 2023, un an preolimpic, s-au îndeplinit toate 
obiectivele stabilite de federaţie, s-au obţinut două calificări 
la JO 2024 şi s-au organizat la cel mai înalt standard 
Campionatele Europene de înot în bazin scurt pentru seniori 
la Otopeni.

''A fost un an să zic preolimpic bun, în care ne-am 
îndeplinit, ca federaţie, toate obiectivele pe care le-am avut 
şi un an care ne de speranţe pentru 2024. Avem deja doi 
sportivi calificaţi la Jocurile Olimpice (David Popovici şi Vlad 
Stancu, n. red.) şi ne dorim ca numărul acesta să crească, 
după care, bineînţeles, ne gândim la o performanţă bună 
sau foarte bună la Jocurile Olimpice şi când vorbesc de 
bună, mă refer la câştigarea unei medalii. La cea mai mare 
competiţie a anului, Campionatele Mondiale de seniori, 
sportivii de la sărituri în apă au reuşit o performanţă istorică 
câştigând aurul (Constantin Popovici) şi argintul (Cătălin 
Preda). Aş putea să vorbesc şi despre Campionatele 
Europene de juniori, Festivalul Olimpic al Tineretului 
European, adică la toate competiţiile de obiectiv pe care le-
au avut sportivii noştri, majoritatea dintre ei au reuşit să-şi 
îndeplinească obiectivele şi aici n-aş dori să vorbesc doar 
despre seniori, pentru că avem şi juniori foarte buni, care au 
excelat anul acesta şi care ne dau speranţe chiar şi pentru 
2028. Nu în ultimul rând, aş dori să specific şi rezultatele de 

la Europenele în bazin scurt de seniori, rezultate care, la fel, 
ne duc cu cu gândul că înotul are şi viitor. Când spun viitor, 
mă refer la competiţiile din următorul ciclu olimpic, 2024-
2028, pentru că din cei 21 de sportivi calificaţi la Europenele 
în bazin scurt, majoritatea au fost juniori şi iată că am reuşit 
să încheiem această competiţie care s-a organizat pentru 
prima oară în România cu opt finale şi două medalii de bronz 
(David Popovici şi Andrei Ungur)'', a spus Camelia Potec.

Cursa pentru calificarea la JO 2024 rămâne deschisă la 
înot şi campioana olimpică de la Atena speră ca măcar alţi 
doi sportivi să obţină biletele pentru Paris.

De David Popovici, dublu campion european la 100 şi 
200 m liber, se leagă speranţele de medalie ale FRNPM la 
Paris 2024. Camelia Potec a opinat că reculul din acest an al 
fostului dublu campion mondial era normal, după un an 2022 
de plin de medalii şi realizări: ''Este adevărat că 2022 a fost 
un an de excepţie, dar a fost şi un an foarte, foarte greu, 
pentru că a fost singurul an în care au fost organizate 
Campionate Europene şi Mondiale de juniori, Campionate 
Europene şi Mondiale de seniori, iar David a participat în 
vara lui 2022 la toate cele patru competiţii. Acest lucru s-a 
resimţit, a avut nişte repercursiuni şi 2023 putem spune că a 
fost anul în care David a răsuflat, chiar dacă el nu s-a oprit 
din pregătire. Dar a fost un an greu chiar şi 2023, cu examen 
de bacalaureat, cu intrare la facultate şi cu alte lucruri care 
au făcut parte din viaţa lui David. Acum bineînţeles că David 

este sportivul care îşi poate, să zic aşa, arăta din nou 
supremaţia în lume şi rămâne să urmărim cu toţii evoluţia lui 
în 2024''.

David Popovici nu va participa la Mondialele de nataţie 
de la Doha (2-18 februarie), dar Camelia Potec a subliniat că 
susţine această decizie pentru ca sportivul dinamovist să 
aibă condiţii ideale de pregătire pentru Paris.

La Paris, David Popovici va concura la 100 şi 200 m liber, 
deşi poate obţine calificarea şi la 50 m liber, a precizat fosta 
campioană olimpică la 200 m liber.

Obiectivul principal în 2024 al FRNPM va fi cucerirea unui 
medalii la JO 2024, a spus Camelia Potec: ''Păi, cum am 
spus deja, principalul obiectiv, pentru că este an olimpic, 
este câştigarea unei medalii la Jocurile Olimpice de la Paris, 
după care, bineînţeles, la fiecare competiţie de obiectiv 
pentru categoriile de vârstă aferente, ne dorim medalie. 
Sperăm ca la toate competiţiile la care participăm să le 
încheiem cu cu medalii''.

FRNPM va avea câte un sportiv al anului la înot, la sărituri 
în apă respectiv la pentatlon modern, dar aceste clasamente 
nu a fost încă definitivate.

În ce priveşte sportivul anului la toate sporturile, fosta 
cvadruplă campioană europeană a indicat echipajul de 
canotaj Simona Radiş/Ancuţa Bodnar de la dublu vâsle, 
campion mondial şi european.
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Novak Djokovic, numărul unu 
ATP, a fost votat cel bun sportiv 
european din acest an, în cadrul 
celei de-a 66-a ediţii a anchetei 
organizate de agenţia poloneză 
de ştiri PAP.

Djokovic s-a impus cu 178 de 
puncte, fiind urmat de olandezul 
Max Vestappen, campionul 
mondial de Formula 1, cu 150 de 
puncte, şi de atletul suedez 
Armand Duplantis, multiplu 
recordman mondial la săritura cu 
prăjina, cu 86 de puncte.

Novak Djokovic (36 ani) s-a 
impus pentru a cincea oară în 
această anchetă, una dintre cele 
mai vechi din lume, după 
victoriile din 2011, 2015, 2018 şi 
2021.

Anul trecut victoria a revenit 
jucătoarei poloneze Iga Swiatek, 
care a fost urmată de Duplantis 
şi Verstappen.

Două românce au reuşit să 
câştige această anchetă de-a 
lungul timpului, gimnasta Nadia 
Comăneci, în 1976, şi atleta 
Gabriela Szabo, în 1999, 
transmite Agerpres.

La realizarea clasamentul 
anchetei PAP pe 2023 au 
participat agenţiile AFP (Franţa), 
AGERPRES (România), ANP 
(Olanda), APA (Austria), ANA - 

MNA (Grecia), BELGA (Belgia), 
BTA (Bulgaria), CTK (Cehia), 
EFE (Spania), HINA (Croaţia), 
L E TA  ( L e t o n i a ) ,  L U S A  
(Por tuga l ia ) ,  Med ia  L ink  
Communications (Malta), MTI 

(Ungaria), SID (Germania), SITA 
(Slovacia), STA (Slovenia), 
TANJUG (Serb ia ) ,  TASR 
(Slovacia), Ukrinform (Ucraina) 
şi PAP (Polonia).

În consecință, pe primul loc a 
ieșit Novak Djokovic (Serbia/ 
tenis) cu 178 puncte, urmat de 
Max Vestappen (Olanda/  

Formula 1) cu 150 puncte, 
Armand Duplantis (Suedia/ 
atletism) – 86 puncte, Erling 
Haaland (Norvegia/ fotbal) – 80 
puncte, Nikola Jokic (Serbia/ 
baschet) – 74 puncte, Iga 

Swiatek (Polonia/ tenis) – 72 
puncte, Johannes Thinges Boe 
(Norvegia/ biatlon) – 51 puncte, 
Femke Bol (Olanda/ atletism) – 
49 puncte, Marco Odermatt 
(Elveţia/ schi alpin) – 44 puncte 
ș i  J o n a s  V i n g e g a a r d  
(Danemarca/ ciclism) - 40 
puncte.
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Primul contract semnat cu un jucător care din primăvară va evolua 
la CSM Alexandria este cel cu mijlocașul Florin Răsdan, care a evoluat 
până acum la CSM Slatina.

Nou instalat la cârma echipei, antrenorul Eugen Trică a făcut o 
analiză minuțioasă a lotului actual și a decis că trebuie să se despartă 
de 8 jucători, cărora li s-a propus rezilierea contractelor în curs. Aceștia 
sunt: Ianoș Brînză (25 ani, portar), Eduard Sîrbu (25 ani, fundaș), 
Ciprian Perju (27 ani, fundaș), Alexandru Mogoș (21 ani, mijlocaș), 
Ionuț Daniel Voicu (20 ani, mijlocaș), Adrian Gîdea (23 ani, mijlocaș), 
Cosmin Neagu (32 ani, mijlocaș) și Sabin Iakabfi (22 ani, atacant).

Analiza va continua, iar Eugen Trică a decis să îl păstreze pe 
fundașul Georgescu, care inițial fusese disponibilizat.

În această iarnă este posibil să plece și portarul Dragoș Balauru, 
care a ajutat echipa în toamnă, dar, conform înțelegerii, dacă va fi 
ofertat de o echipă de primă ligă, este liber să plece.

Reunirea lotului este programată pentru data de 15 ianuarie 2024, 
la Alexandria, dar până atunci lotul mai poate suferi modificări 
structurale.

Cornelia RĂDULESCU

Modificări structurale ale lotului 
CSM Alexandria

Novak Djokovic, ales 
cel mai bun sportiv al Europei în 2023

Retrospectiva 2023
Camelia Potec (nataţie): A fost un an care ne dă speranţe pentru 2024
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De la temperaturi extreme la 
inundaţii, mega-incendii şi 
u ragane:  c r i za  c l imat i că  
afectează întreaga lume, iar 
2023, care se va încheia în 
curând, se preconizează că va fi 
cel mai călduros an din istorie, cu 
niveluri record de dioxid de 
carbon (CO2) şi o secetă pe cale 
să devină “o urgenţă fără 
precedent la scară planetară”, 
relatează EFE, potrivit Agerpres.

Cu doar câteva zile înainte de 
sfârşitul anului, Organizaţia 
Meteorologică Mondială (OMM) 
a estimat că 2023 va fi “după 
toate probabilităţile” cel mai 
c ă l d u r o s  a n  d i n  i s t o r i a  
înregistrărilor.

S e r v i c i u l  e u r o p e a n  
Copernicus privind schimbările 
climatice (C3S) a prezentat 
rezultate similare, incluse în cel 
mai  recent  bulet in  lunar  
informativ, cu date asupra 
variaţiilor termice ale aerului de 
la suprafaţă, suprafaţa gheţii 
marine şi variabilele hidrologice 
la scară globală.

Ultimii nouă ani (2015-2023) 
au fost cei mai călduroşi din 

istorie, a indicat OMM.
În  2023 ,  o  a l t ă  no tă  

dominantă a fost creşterea 
emisiilor poluante care provoacă 
efectul de seră în atmosferă şi 
încălzirea globală ce ameninţă 
planeta.

Astfel, conform prognozelor, 
cantitatea totală de CO2 din 
atmosferă, va înregistra un nou 
record în 2023, cu 40,9 miliarde 
de tone emise (40,6 tone în 

2 0 2 2 ) ,  p o t r i v i t  d a t e l o r  
organizaţiei internaţionale 
Global Carbon Project. Din acest 
volum, emisiile de CO2 asociate 
numai combustibililor fosili vor 
creşte, cel mai probabil, cu 1,1% 
până la sfârşitul acestui an 
comparativ cu 2022, cu un nou 
record de 36,8 miliarde de tone, 
conform sursei citate.

Pe de altă parte, suprafaţa 
gheţii marine din Antarctica a 
atins un minim istoric absolut în 
f eb rua r i e  compara t i v  cu  
p e r i o a d a  d e  î n c e p u t  a  
observaţiilor satelitare, în 1979.

În Arctica, suprafaţa gheţii 
marine s-a menţinut mult sub 
valorile normale, iar valoarea 

maximă, dar şi cea minimă 
anuală, au fost a cincea, 
respectiv a şasea cea mai 
scăzută înregistrată vreodată.

În regiunea vestică a Americii 
de Nord şi în Alpii europeni, 
sezonul de topire a gheţarilor a 
fost extrem. În Elveţia, gheţarii 
au pierdut în ultimii doi ani 
aproximativ 10% din volumul lor 
rezidual.

Î n  c e e a  c e  p r i v e ş t e  
temperatura suprafeţei mărilor, 
în 2023 nivelurile au depăşit cu 
mult recordurile precedente. În 
Atlanticul de nord-est, Golful 
Mexic şi Caraibe, valorile de 
temperatură a apei au fost 
excepţional de ridicate.

Pe de altă parte, datele 
asociate secetei culese de 
Organizaţia Naţiunilor Unite 
(ONU) şi publicate recent indică 
“o urgenţă fără precedent la 
scară planetară”. “Efectele 
masive ale secetei induse de om 
abia încep să se manifeste”, 
potrivit constatărilor.Conform 
Convenţiei Naţiunilor Unite 
pentru Combaterea Deşertificării 
(UNCCD), în Statele Unite, 5% 
din suprafaţa continentală se 
confrunta cu secetă severă până 
la extremă, potrivit datelor din 
primăvara acestui an.

Pe de altă parte, în 2023 
cicloane şi taifunuri au zguduit, 
încă o dată, o bună parte a lumii, 
lăsând în urmă mii de morţi şi 
dispăruţi, pe lângă populaţii 
strămutate şi pagube economice 
de ordinul milioanelor.

De asemenea, în 2023 
incendiile de pădure, tot mai 
extinse şi mai agresive, de o 
amploare fără precedent, au 
cont inuat să înregistreze 
indicatori îngrijorători.

Restaurantul “Riviera” din cadrul Complexului 
turistic “Mara” organizează la cererea 
dumneavoastră nunți, botezuri, simpozioane, baluri, 
banchete, orice tip de recepție și sărbătorirea 
oricăror evenimente din viața dumneavoastră.

În mod excepțional, Restaurantul “Riviera” vă 
oferă în anul 2023 posibilitatea de a organiza în 
zilele de sâmbătă și duminică nunți și botezuri, 
indiferent de numărul invitaților.

Pentru relații suplimentare vă așteptăm la 
sediul unității din zona Peco sau 

la telefon: 0723.148613.

Oferim spre închiriere 
3 spații comerciale: 102 
mp spațiu birouri și spațiu 
depozitare 280 mp, grupuri 
sanitare, centrală termică 
pentru fiecare din cele 3 
spații, tablou electric 
individual, spațiu parcare.

Acesta este situat în Alexandria, str. Dunării (fost 
Sabatiny).

Spațiile sunt dotate cu sistem de supraveghere video.
Pentru alte detalii suplimentare ne puteți contacta la 

numărul de telefon: 0247.312.854.

Oferim spre închiriere 
spațiu comercial în suprafață 
de 231 mp.

Acesta este situat în 
Alexandria, str. Libertății – 
magaz ine Adonis  e ta j  
( d e a s u p r a  B ă n c i i  
Transilvania).

Pentru alte detalii suplimentare ne puteți contacta la 
numărul de telefon: 0247.312.854.

Oferim spre închiriere spațiu situat în Alexandria pe 
str. Mihăiță Filipescu nr. 9 (fostul sediu al vechii Biblioteci 
Județene) cu o suprafață totală de 660 mp – ideal birouri și 
teren în suprafață de 1400 mp, cu următoarele dotări:

-18 încăperi, fiecare dotată cu AC
-4 holuri
-3 grupuri sanitare+1 toaletă ecologică pentru persoane 

cu dizabilități
-2 spații depozitare la subsolul clădirii
-centrală termică
-conexiune la internet
-sistem supraveghere video
-13 locuri de parcare
Pentru alte detalii suplimentare ne puteți contacta la 

numărul de telefon: 0247.312.854.

ANUNŢURI

S.C MARA PROD COM SRL angajează persoana de sex masculin, cu studii superioare, cu 
experiența in domeniul administrativ. Mai multe detalii la telefon 0247.312.854 sau mail: 
maraflorica@yahoo.com

***
Oferim spre închiriere spațiu comercial în suprafață utilă de 201 mp, situat în Alexandria, str. 

Libertății, zona Burnas-Profi. Spațiul este amenajat pentru supermarket. Pentru detalii 
suplimentare, ne puteți contacta la nr de tel: 024312854 sau 0758565933.

***
Oferim spre închiriere spațiu comercial în suprafață de 500 mp, situat în Alexandria, str 

Libertatii - magazin Venus etaj (deasupra magazinului Profi). Pentru detalii suplimentare ne puteți 
contacta la nr de tel: 0247312854 sau 0758565933.

***
Oferim spre închiriere spațiu comercial în suprafață de 120 mp, situat în Alexandria, str 

Libertății - magazin Venus parter (lângă Clinica Sante). Pentru detalii suplimentare ne puteti 
contacta la nr de tel: 0247312854 sau 0758565933.

***
Oferim spre inchiriere spațiu comercial în suprafață de 195 mp, situat în Alexandria, str. 

Libertății - magazin Adonis Parter (lângă magazinul DM). Oferim facilitati la plata chiriei pentru 
eventualele îmbunătățiri aduse spațiului. Pentru detalii suplimentare ne puteți contacta la nr de tel: 
0247312854 sau 0758565933.

***
Oferim spre închiriere spațiu comercial, recent renovat, în suprafață de 405 mp, ideal birouri, 

situat în Alexandria, str. Libertății (fostul sediu al facultății Spiru Haret). Pentru detalii suplimentare 
ne puteți contacta la nr de tel: 0247312854 sau 0758565933.

***
Complex turistic Mara angajează personal feminin pentru următoarele servicii: spălătorie, 

cameriste motel și bucătărie – vase, ospătari pentru restaurantul RIVIERA.
Relații la tel. 0723.148.613 sau direct la sediul complexului.

***
SC Mara Prod Com SRL angajează escavatoriști și buldoescavatoriști. Relații la telefon 

0766.279.773.
***

SC MARA PROD COM SRL angajează economist și contabil, de preferat cu experiență în 
muncă.  Relații la telefon: 0247/314.575.

Anunţuri

Anul 2023, cel mai călduros din istorie,
 cu noi recorduri
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